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نانو ذرات مغناطيسي در صنعت نفت
ذرات  نان�و  دانش�گاهي  پژوهش�گران  از  گروه�ي 
مغناطيس�ي را س�نتز کردند که اس�تفاده از آن  در مخازن 
نفتي منجر ب�ه کاه�ش تولي�د آب و کاه�ش آلودگي هاي 
زيس�ت محيطي ناش�ي از اس�تخراج نف�ت خواه�د ش�د. 
دکتر احسان اس��ماعيل نژاد، عضو هيئت علمي گروه مهندسي 
نفت دانشگاه حکيم س��بزواري، وجود حجم بالايي از آب  نمک 
همراه نفت استخراجي را يکي از مشکلات صنعت نفت برشمرد 
و اظهار کرد: به  طور معمول با استخراج هر بشکه نفت، سه بشکه 
و در برخي مواقع حتي هفت بش��که آب  همراه توليد مي شود و 
اين امر هزينه هاي س��نگيني را از جمل��ه هزينه هاي مربوط به 
خوردگي تأسيسات و همچنين هزينه مربوط به جداسازي نفت 
از آب را براي صنايع نفت به همراه دارد.  وي ادامه داد: از اين  رو، 
در مطالعات اخير روشي را ابداع کرديم که مي توان با هزينه نسبتاً 
پايين تري در مقايسه با روش هاي رايج کنوني از توليد آب  همراه 

نفت تا حدود زيادي جلوگيري کرد. 
اسماعيل نژاد خاطر نشان کرد: استفاده از نتايج اين طرح مزايايي 
از قبيل کاهش هزينه هاي اس��تخراج نف��ت از مخازن، کاهش 
هزينه هاي دف��ع آب  همراه با نفت و جلوگي��ري از آلودگي هاي 

زيست  محيطي ناشي از آب  همراه را به دنبال خواهد داشت. 
عضو هيئت علمي دانشگاه حکيم سبزواري با بيان اينکه در اين 
طرح از نانو ذرات مغناطيسي با شکل و اندازه خاص جهت ايجاد 
خاصيت ژله اي در مخازن نفت اس��تفاده کردي��م، ادامه داد: در 
مرحله اول نانو ذرات اکسيد آهن مغناطيسي به وسيله يک روش 
ارزان و آسان س��نتز شد و مورد ارزيابي س��اختاري قرار گرفت.   
اين تحقيقات از س��وي دکتر احسان اسماعيل نژاد، عضو هيئت 
علمي دانشگاه حکيم سبزواري، دکتر محمد رنجبر و دکتر مهين 
شفيعي از اعضاي هيئت علمي دانشگاه ش��هيد باهنر کرمان و 
دکتر مصطفي قلي زاده، عضو هيئت علمي دانش��گاه فردوسي 
مشهد اجرايي و بخشي از نتايج آن در قالب يک مقاله پژوهشي 
در مجل��ه  Journal of Environmental Management  با 

ضريب تأثير 4 منتشر شده است. 
 ----------------------------------------------

ساخت سيالاتي براي مهار زلزله
محققان يکي از شرکت هاي دانش بنيان به دانش فني ساخت 
سيالات هوشمند دست يافتند که به گفته آنها اين محصول 
علاوه بر آنکه در حوزه خودروسازي کاربرد دارد، از آن مي توان 
در کاهش ل�رزش س�اختمان در زمان زلزله اس�تفاده کرد. 
افشين همتا از محققان طرح، ساخت سيالات مگنتورئولوژيک يا 
سيالات هوشمند را از دستاوردهاي مطالعات اين تيم تحقيقاتي 
نام برد و گفت: در سيس��تم هايي که کنت��رل حرکت به کمک 
تغيير ويس��کوزيته انجام مي ش��ود، راه حلي بر مبناي فناوري 
مگنتورئولوژي��ک، منجر به بهب��ودي عملکرد، دق��ت و هزينه 
مي شود.  وي اضافه کرد: در واقع با کنترل ويسکوزيته سيال از 
طريق سيستم الکترونيکي، کنترل حرکت قسمت هاي مختلف 
دستگاه مکانيکي ممکن مي شود و در نتيجه خصوصيات منحصر 
به فردي مانند پاسخ سريع، رابطه ساده توان الکتريکي ورودي 
و توان مکانيکي خروجي، کنترل پذيري، سادگي و هوشمندي 

عملکرد به دستگاه هاي مکانيکي افزوده مي شود. 
همتا با بيان اينکه بر اين اس��اس اين نوع س��يالات هوشمند به 
فناوري مطلوب بسياري از صنايع تبديل شده است، خاطر نشان 
کرد: از اين رو در اين مطالعات موفق به توليد و تجاري سازي سه 

نوع از سيالات هوشمند شديم. 
همتا در اي��ن خصوص خاطر نش��ان ک��رد: در حض��ور ميدان 
مغناطيس��ي، ذرات فل��زي موجود در س��يالات، در راس��تاي 
خطوط ميدان مغناطيسي جهت گيري مي کنند، در نتيجه اين 
جهت گيري، مقاومتي در برابر حرکت سيال به وجود مي آيد که 

منجر به افزايش ويسکوزيته سيال مي شود. 
وي کاربرد اين سيال را در ساخت سازه هاي ضد زلزله دانست و در 
اين باره توضيح داد: زلزله يکي از مخرب ترين پديده هاي طبيعي 
است که باعث لرزش ساختمان ش��ده و مي تواند در چند ثانيه 
تمام سازه را تخريب کند، ولي اين سيالات هوشمند مي توانند 
ميزان لرزش سازه را به حداقل برسانند؛ چراکه اين سيالات قادر 

به جذب تمام نيروي ناشي از زلزله هستند. 
به گفته اين محقق، کاهش لرزش ناشي از زلزله در ساختمان ها، 
زمان پاسخ دهي کمتر از چند ميلي متر، کنترل پذيري حرکت 
دستگاه مکانيکي، افزايش امنيت در خودرو به کمک دمپرهاي 
هوش��مند، قيمت پايين تر از نمونه خارجي، پايداري مناس��ب 
در کاربردهاي صنعتي و اثر مگنتورئولوژيک بالا در مقايس��ه با 

نمونه هاي خارجي از ديگر مزاياي اين محصول است. 

دستاورد ايراني

وزير علوم معتقد اس�ت ک�ه در قانون بودجه 
براي توس�عه خوابگاه ه�اي متأهل�ي تأکيد 
ش�ده ام�ا رديف�ي نيس�ت! در ط�رف ديگر 
هم رئي�س صندوق رف�اه دانش�جويان خبر 
داده که خوش�بختانه دولت در بودجه س�ال 
97 براي س�اخت خواب�گاه متأهل�ي منابع و 
بودج�ه خوب�ي در نظ�ر گرفت�ه اس�ت. ب�ا 
وجود اي�ن تناق�ض، خوش�بختانه آمارها از 
افزايش خوابگاه هاي متأهل�ي خبر مي دهد. 
طي ساليان گذشته تأسيس خوابگاه ها آن هم از 
نوع متأهلي يکي از راه حل هايي بود که مي ش��د 
براي اين گروه از دانش��جويان در نظر گرفت اما 
توس��عه اين خوابگاه ها با وجود س��رعت اندك، 

ادامه دار بوده است. 
خوابگاه هاي متأهلي در همان بدو تأسيسش��ان 
افق پرفروغي نداش��تند و مشکلاتشان بيشتر از 
رفاهيت و امکاناتشان بود. تا جايي که چند سال 
پيش خوابگاه ه��اي خودگردان)غيردولتي( به 
عنوان بازوي کمکي اين خوابگاه ها روي کار آمدند 
اما خوابگاه هاي خودگردان هم آنقدر کم هستند 

که جوابگوي دانشجويان متأهل نيستند. 
 کمبود خدمات طبيعي است

در همين زمينه وزير علوم با بيان اينکه در گذشته 
دانش��جوياني که ازدواج کرده بودند  به راحتي 

مي توانستند مسکن تهيه کنند، اعلام کرده است: 
»در گذش��ته اجاره بهاي مسکن براي خانواده و 
زوجين کمتر بود و دانشجوياني که ازدواج کرده 
بودند به راحتي مي توانستند مسکني براي خود 
تهيه کنند، اما امروز اجاره بهاي مسکن بالا رفته 
و تهيه مسکن براي آنها دش��وار است به همين 
دليل متقاضي خوابگاه در داخل دانش��گاه زياد 

شده است.«
 منصور غلامي در رابطه با وضعيت خوابگاه هاي 
متأهل��ي گفت:» تم��ام تلاش ما اين اس��ت که 
خوابگاه هاي متأهلي را در دانش��گاه ها توس��عه 
بدهيم. در قانون بودجه هم اي��ن موضوع ديده 
شده، اما نه به اين شکل که بودجه اي براي ساخت 
اين خوابگاه ها در نظر گرفته شده باشد بلکه براي 

اينکه به اين مسئله رسيدگي شود.«
وي افزود:» رسيدگي به اين موضوع بسيار دشوار 
اس��ت؛ چراکه براي مثال در قانون رديف بودجه 
اينگونه ديده ش��ده است که دانش��گاه ها براي 
س��اخت خوابگاه ها بايد وام بگيرند و صندوق ها 
بودج��ه وام را از خيرين تأمي��ن کنند به همين 
دليل پروسه آساني براي توس��عه خوابگاه ها در 

پيش رو نيست.«
غلامي گفت: »دانش��جويان تحصيلات تکميلي 
و دکتري اکثراً يا ازدواج کرده يا در س��ن ازدواج 

هس��تند. اين چيزي اس��ت که ما خ��ود به آن 
تشويقش��ان مي کنيم، اما اينکه دانش��گاه ها با 
کمبود ارائه خدمات براي اين دانشجويان روبه رو 

باشند امري طبيعي است!«
 تأکيد قانون بر توسعه خوابگاه

اين در حالي اس��ت که به گفته رئيس صندوق 
رفاه دانش��جويان وزارت علوم، در حال حاضر با 
هم افزايي که با س��ازمان برنام��ه و بودجه انجام 
ش��ده، س��اخت خوابگاه متأهلي در دستور کار 
قرار گرفته و تأمين اعتبار ه��م در اين خصوص 
انجام ش��ده اس��ت به طوري که 10 دانشگاه تا 
کنون درخواست داده  و ثبت نام کرده اند.  رئيس 
صندوق رفاه دانشجويان وزارت علوم به تازگي در 
خصوص ساخت خوابگاه متأهلي در چند دانشگاه 
کشور خبر داد و اظهار کرد:» خوشبختانه دولت 
در بودجه سال 97 براي ساخت خوابگاه متأهلي 
منابع و بودجه خوبي در نظر گرفته اس��ت.« به 
گفته ذوالفقار يزدان مهر به زودي ساخت و ساز در 
دانشگاه ها آغاز مي شود. اتفاق خوبي که بر اساس 
ماده 65 قانون برنامه ششم رخ داده است، بحث 

ساخت خوابگاه هاي متأهلي است.«
 3 سال خوابگاه به دانشجويان دکتري

در واقع برخلاف گفته وزير نه تنها بودجه توسعه 
خوابگاه هاي متأهلي را دولت تأمين کرده است، 

بلکه 10 دانشگاه هم پيش��قدم شده اند. يعني 
برخلاف گفته وزي��ر، کمبود ارائ��ه خدمات به 

دانشجويان امري طبيعي نيست. 
در حال حاضر يک چهارم خوابگاه هاي متأهلي 
کش��ور در اختيار دانشگاه تهران اس��ت. اخيراً 
معاون دانش��جويي دانش��گاه تهران از افزايش 
ظرفيت خوابگاه هاي متأهلي در اين دانش��گاه 
خبر داد. به گفته اين مقام، امسال دانشگاه تهران 
مشکلي نظير اسکان دانش��جويان در خوابگاه 
ندارند و قرار است به هر دانشجوي دکتري سه 

سال خوابگاه ارائه دهند. 
سال گذشته بيش از 10 ميليارد تومان هزينه 
براي نوس��ازي و تعمير خوابگاه هاي دانش��گاه 
اميرکبير اختصاص يافت. در نهايت هم ظرفيت 
خواب��گاه مجردي ح��دود 15 درصد و ظرفيت 
خوابگاه متأهلي دانش��گاه اميرکبير ۳5 درصد 

افزايش يافته است. 
 خوابگاه متأهلي نداريم

اما در اين بين دانش��گاه علام��ه طباطبايي و 
علم و صنعت اعلام کرده اند خوابگاه متأهلي 
ندارند! البته اکبري معاون دانشجويي علم و 
صنعت معتقد است با اينکه خوابگاه متأهلي 
نداريم اما هيچ متأهلي ني��ز نداريم که بدون 
خوابگاه مانده باشد. بر اساس آيين نامه داخلي 
مصوب شده، دانشگاه علم و صنعت وامي را به 
اين متقاضيان اختصاص مي دهد و در کنار آن 
صندوق رفاه نيز وام وديع��ه خوابگاه متأهلي 
مي دهد.  معاون دانشجويي دانشگاه صنعتي 
ش��ريف هم خبر داده اس��ت که اين دانشگاه 
يک خواب��گاه متأهلي ب��ا 144 واحد دارد که 
ظرفيت آن کامل بوده و تنها يک واحد خالي 
از دانشجو دارد.  ش��هريور امسال هم دانشگاه 
تبريز يک خوابگاه نيمه کاره که حدود 10 سال 
عمليات عمراني روي آن صورت نمي گرفت را 
قرار شد که تکميل و براي دانشجويان متأهل 

تجهيز کند. 
 سياست صندوق رفاه

به طور کلي هيئت امنا سياس��ت دانشگاه ها را 
تعيين مي کند، اما سياس��ت صندوق رفاه اين 
است که ظرفيت خوابگاه هاي متأهلي افزايش 
پيدا کند. صندوق رفاه نه تنها به دنبال کاهش 
ظرفيت و تعطيلي خوابگاه هاي متأهلي نيست، 
بلکه با اي��ن روند مخالف اس��ت. از طرف ديگر 
خوابگاه هاي خودگران ما توس��عه زيادي پيدا 
نکردند.  به ط��ور کلي در اين ح��وزه کمبودها 
زياد و از طرفي دانش��گاه مشوق دانشجويان در 
امر ازدواج و تش��کيل خانواده است. اما از طرف 
ديگر توسعه خوابگاه هاي متأهلي نيازمند وجود 
منابع زيادي است. از همه مهم تر اما نيازمند باور 
عالي ترين مقام يعني وزير علوم به خدمات دهي 

به دانشجويان متأهل است. 

 عليرضا سزاوار
    گزارش یک 

در س�ال  »حماي�ت از کالاي ايراني« اين س�تون را به 
تحقيقات و پروژه هاي عملياتي دانش�گاهي اختصاص 
داده ايم که وجه ممي�زه آنها ارتباط با بازار اس�ت؛ چه 
پروژه هاي علوم انس�اني، چه مهندسي و چه پزشکي. 
ارتباط دانش�گاه ب�ا ب�ازار، مهم ترين بخ�ش حمايت 
دانشگاهي از کالاي ايراني اس�ت که اگر به طور کامل و 
صحيح عملياتي شود نقش بي بديلي در تحقق اقتصاد 
مقاومتي خواهد داش�ت. در همين زمينه پذيراي آثار 

جامعه دانشگاهي براي نشر در اين ستون هستيم. 

ورود آزاد براي پولدارها
تعداد دانشجويان متمول در دانشگاه ها افزايش يافته است

از هم�ان س�ال هاي اول ده�ه 60 اولي�ن 
پايه هاي پولي ش�دن و غيرانتفاعي ش�دن 
مدارس و دانش�گاه ها شروع ش�د. مراکزي 
ک�ه در ح�ال حاض�ر ب�ه ي�ک تجارتخان�ه 
پردرآم�د تبديل ش�ده اس�ت، اتفاق�اً تنها 
مزيت اين مراکز همان پولي بودن آنهاست. 
مش�کل اين اس�ت که اين مراکز ب�ه اندازه 
شهريه اي که مي گيرند، خدمات نمي دهند. 
 يکي از ش��عار هاي اساسي سيستم آموزشي ما 
عدالت اقتصادي و اجتماعي بوده که اين عدالت 
مبتني بر اجرايي ش��دن عدالت آموزشي است. 
اما آموزش غيرانتفاعي بخشي از استعداد هاي 
جامعه را محروم از اين وضعيت کرده است که 
به اين بي عدالتي اجتماعي اقتصادي و آموزشي 

منجر مي شود. 
 حضور اندك محرومان

يک جامعه شناس و استاد دانشگاه تهران با بيان 
اينکه درصد حضور دانشجويان اقشار نوکيسه 
و متمول در دانش��گاه ها رو به افزايش اس��ت، 

گفت: »بالاخره من دانش��گاه تهراني هستم و 
بهترين ه��اي کنکور در اين دانش��گاه تحصيل 
مي کنند. در کلاس ها اينگونه هم نيست که از 
افراد استان هاي محروم يا خانواده هاي محروم 
حضور نداش��ته باش��ند، اما درصدشان خيلي 

پايين است.«
به گفته دکتر حسن حسيني، هرچقدر که جلوتر 
مي رويم درصد دانشجوياني که رفاه اجتماعي 
و اقتصادي بيش��تري دارند و جزو خانواده هاي 
متمول محسوب مي شوند رو به افزايش است. 

وقت��ي از تع��دادي از آنها پرس و ج��و مي کنم 
مي فهم که از مدارس خ��وب در تهران يا مراکز 

استان ها برخوردار شده اند.
 پرديس ه�اي علوم پزش�کي پيش�رو 

هستند
استاد دانشگاه تهران با اشاره به اينکه پشتوانه 
اين دسته از دانش��جويان مدارس غيرانتفاعي 
آنها بوده اس��ت، افزود: »نتيجه اين مي شود که 
فرزندان طبقه متمول ش��ده و طبقه نوکيس��ه 
اقتصادي بيشتر مي توانند امکانات آموزشي را 
به دست بياورند و اين با شعار هايشان مغايرت 
دارد.« در اين ميان پرديس دانشگاه هاي پزشکي 
از جهت دريافت شهريه هاي کلان و فرش قرمز 
پهن کردن براي دانش��جويان متمول، پيشرو 
هس��تند.  اين دانش��جويان امروز، آيا پزشکان 
فرداي ما مي شوند؟ پزشکاني که آرزويي براي 
ترقي و پيشرفت و بهبود ندارند، به نظر نمي رسد 
با اين وضع، سيس��تم بهداشت درمان در آينده 

بهتر از اين شود. بعيد است!

حسين اعلایی
   گزارش 2

55 هزار دانشجوي خارجي داريم
ميزباني دانشگاه ها از »امور کنسولي«

مرکز همکاري هاي 

ابراهيم مشيریان
   گزارش3

علمي بين المللي 
س�ال   ۴0 ط�ي 
گذش�ته حدود 300 اس�تاد را براي برگزاري 
کرس�ي هاي زب�ان و ادبي�ات فارس�ي، 
شرق شناسي، ايران شناسي و... به کشور هاي 
مختلف اعزام ک�رده که تع�داد آن جمعاً 60 

کرسي بوده است. 
هم اکن��ون 55 ه��زار دانش��جوي خارجي در 
کش��ورمان در ح��ال تحصيل هس��تند که 27 
ه��زار دانش��جو در دانش��گاه هاي زيرمجموعه 
وزارت علوم تحصيل مي کنند.  به گفته معاون 
زبان فارسي و ايران شناسي، علاوه بر برگزاري 
کرسي هاي زبان و ادب فارسي 200 دانشگاه در 
جهان نسبت به تدريس درس زبان فارسي اقدام 
مي کنند يا زبان فارسي را تحت عنوان يک رشته 

تحصيلي دارند. 
 17 هزار خارجي در قم

باقري، معاون زبان فارسي و ايران شناسي گفت: 
در وزارت علوم با کمک دانش��گاه ها، استادان و 
به ويژه دانشگاه پيام نور برنامه ريزي کرده ايم تا 
آموزش زبان فارسي را در کنار برگزاري کرسي ها 
و دوره هاي آموزشي به شکل مجازي در سطح 
عمومي و حت��ي دريافت مدرك زبان فارس��ي 

آموزش دهيم؛ اين موضوع با توانمندي علمي 
و تکنيکي ک��ه در دانش��گاه هاي داخلي داريم 

مي تواند بسيار مؤثر واقع شود. 
در همين زمين��ه قائم مقام وزير عل��وم در امور 
بين الملل با بي��ان اينکه 55 هزار دانش��جوي 

خارجي در کشورمان در حال تحصيل هستند، 
گفت: 10 هزار دانشجوي خارجي در واحدهاي 

مختلف دانشگاه آزاد اسلامي حضور دارند. 
حس��ين س��الار آملي تصريح ک��رد: 2 هزار و 
500 دانشجوي خارجي در دانشگاه هاي علوم 

پزش��کي وزارت بهداش��ت، درم��ان و آموزش 
پزشکي مشغول تحصيل هس��تند، در دانشگاه 
جامعه المصطفي العالمي��ه نيز 17 دانش��جوي 

خارجي حضور دارند. 
 تبادلات علمي با نخبگان

با حضور دانش��جويان خارجي در ايران بخش 
عمده اي از تبادلات ارزي در کش��ور به صورت 
ثابت افزايش مي يابد. جذب دانشجويان خارجي 
به ايران زمينه ساز رونق اقتصادي در کشور است 
و براي افزايش اين تعداد تا 75 هزار دانشجو در 

برنامه ششم توسعه پيش بيني شده است. 
ارتقاي سطح علمي و فناوري اطلاعات و توسعه 
زيرس��اخت هاي نرم اف��زاري و س��خت افزاري 
مي توان��د در ج��ذب دانش��جويان خارجي به 
دانش��گاه هاي بين المللي ايران کمک کند. در 
همين زمينه بالغ  بر هش��ت اداره امور کنسولي 
دانش��جويان غير ايراني در دانشگاه هاي کشور 
تأسيس ش��ده اس��ت.  توس��عه دفترهاي امور 
کنسولي دانش��جويان خارجي در دانشگاه هاي 
اي��ران يک��ي از مهم ترين رويکرده��اي وزارت 
علوم، تحقيقات و فناوري است.  افزايش تعداد 
دانش��جويان خارجي در دانش��گاه هاي معتبر 
ايراني، نقش وي��ژه اي را در تب��ادلات علمي با 

نخبگان خارجي نيز ايفا مي کند. 

جذب هيئت  علمي ها به كجا رسيد؟
پرون�ده ج�ذب هيئ�ت علم�ي دانش�گاه آزاد که 
مدت ها پيش�تر باز ش�ده بود، بالاخره در دس�تور 
رس�يدگي قرار گرفت و قرار است به سرعت جمع و 
جور ش�ود. اتفاق مثبتي که داراي نقاط مبهمي هم 
اس�ت که بايد مديران دانش�گاه آن را روشن کنند. 
حدود 4 هزار متقاضي در فراخوان جذب هيئت علمي 
دانشگاه آزاد اسلامي ش��رکت کرده اند که از اين تعداد 
صلاحيت 559 نفر احراز ش��ده اس��ت. پرونده تمامي 
اين متقاضيان بررسي شده و با توجه به نسبت استاد به 
دانشجو در رشته هاي تحصيلي هر واحد و استان و ديگر 

مؤلفه ها، غربالگري اوليه صورت گرفته است. 
قائم مقام رئيس دانشگاه در امور آموزش عالي با اشاره به 
شرايط پذيرش متقاضيان جذب گفت: علاوه بر شرايط 
علمي و عمومي، حداکثر سن براي متقاضيان جذب در 
دانشگاه آزاد اسلامي در گروه هاي غيرپزشکي 40 سال، 
پزشکي ۳5 سال و دکتراي تخصصي 45 سال است که 
رشته هاي تحصيلي متقاضيان در دو مقطع آخر تحصيلي 

بايد با گروه آموزشي همخواني داشته باشد. 
بيژن رنجبر ب��ا تأکيد بر اي��ن نکته ک��ه حداقل معدل 
متقاضي��ان ج��ذب باي��د در دوره کارشناس��ي 14، 
کارشناس��ي ارش��د و دکتراي حرف��ه اي 16 و دکتراي 
تخصصي 17 باشد، افزود: حداقل يک هزار عضو هيئت 
علمي از ميان متقاضيان از دانشگاه هاي معتبر دولتي، 
دانشگاه آزاد اسلامي و چند دانشگاه معتبر غيرانتفاعي 
جذب مي شوند. تقويم زماني توسط مرکز جذب اعلام 
مي شود و در پايان اسفند 97 و اوايل فروردين 9۸ اسامي 
نهايي را اعلام مي کنيم.  بدين ترتيب مش��خص شد که 
طي زمان کوتاه باقي مانده از س��ال 97 و احتمالاً چند 
روز کاري از ابتداي س��ال 97، هزار تن به شمار اعضاي 
هيئت دانشگاه آزاد اسلامي افزوده خواهد شد. افزايش 
چش��مگيري که اگر بدانيم قرار بوده چند س��ال پيش 
رقم بخ��ورد، ماجرا کمي تغيير ک��رده و برخي ابهامات 
خودنمايي خواهد کرد.  ابهاماتي مانند چگونگي مواجهه 
با متقاضيان جذب هيئت علمي دانشگاه آزاد اسلامي که 
از سال 95 در صف جذب اين دانشگاه قرار دارند و با وجود 
وعده هاي مسئولان اين دانشگاه، تا کنون انتظارشان به 
سر نيامده است. متقاضياني که هر چند رئيس دانشگاه 
آزاد تأکيد کرده به صف متقاضيان ديگر خواهند پيوست، 
اما معلوم نيست انتظار طولاني مدتشان، امتيازي ويژه 

برايشان به دنبال خواهد داشت يا خير. 
متقاضيان پرشماري که پيش از اين هر بار براي پيگيري 
پرونده شان به دانشگاه آزاد مراجعه مي کردند، به انتظار 
براي برگزاري نشست ش��وراي جذب دعوت مي شدند، 
اما خبري از برگزاري اين نشست نبود. اتفاقي که اگرچه 
امروز پس از مدت ها رقم خورد، اما معلوم نيس��ت براي 
اين دسته از متقاضيان فرجام خوشايندي داشته باشد؛ 
چراکه قرار است تنها يک پنجم متقاضيان جذب شوند. 
آنگونه ک��ه دکتر طهرانچ��ي گفته، ح��دود 5 هزار تن 
متقاضي جذب در هيئت علمي دانشگاه آزاد هستند و از 
اين ميان تنها هزار تن جذب خواهند شد. گزينشي که 
اگر متقاضيان سال 95 در زمره پذيرفته شدگان نهايي 
آن نباشند، بيش از ديگران متضرر خواهند شد؛ چراکه 
در زمان تقاضايش��ان براي جذب و تش��کيل پرونده، از 
ايش��ان تعهد محضري مبني بر عدم اش��تغال در محل 

ديگر گرفته شده است. 
اگر اين اتفاق رخ دهد نتيجه آن، هدايت اين دس��ته از 
متقاضيان به مش��اغل پاره وقت و موقتي بوده که امرار 
معاش به کمک اين مشاغل بسيار دشوار است. دوراني 
سخت که معلوم نيست طي کردن آن به امتيازي براي 
اين دسته از متقاضيان منجر شده يا حکم ظلمي را دارد 

که به ايشان روا داشته شده است؟!

ابلاغ بخشنامه 
سرويس هاي دانشجويي

رئيس س�ازمان ام�ور دانش�جويان وزارت علوم از 
اب�لاغ بخش�نامه حف�ظ ايمن�ي س�رويس هاي 
دانش�جويي، س�لف س�رويس ها، خوابگاه ه�ا، 
ساختمان هاي دانش�گاهي و... به منظور پيشگيري 
از وقوع ح�وادث احتمالي در دانش�گاه ها خبر داد. 
دکت��ر مجتب��ي صديق��ي ضم��ن بي��ان اي��ن مطلب 
با اش��اره به حساس��يت وزارت عل��وم در زمينه ايمني 
سرويس هاي دانشجويي و ساختمان هاي دانشگاه ها و 
ابلاغ بخش��نامه اي در اين زمينه اف��زود: اخيراً در قالب 
بخش��نامه اي ضرورت حفظ موارد ايمن��ي را به تمامي 
دانش��گاه ها ابلاغ کرديم که يکي از موارد اين بخشنامه 
به سرويس هاي دانشجويان مربوط مي شود که بر اساس 
آن دانشگاه ها موظف هستند ايمني خودروها را از طريق 

معاينه فني و سلامت راننده کنترل کنند. 
رئيس سازمان امور دانش��جويان وزارت علوم همچنين 
يادآور شد: البته در بخشنامه فوق توصيه هاي ايمني فقط 
به موضوع سرويس هاي دانش��جويي خلاصه نمي شود؛ 
در بخش هاي ديگر اين بخشنامه ضرورت ايمني تمامي 
بخش هاي دانشگاه نظير خوابگاه هاي دانشجويي، سلف 
سرويس ها، آزمايشگاه ها، کارگاه ها و حتي ساختمان هاي 
دانشگاهي مورد تأکيد قرار گرفته است تا با رعايت اين 
امر از بروز س��انحه احتمالي پيش��گيري کنيم.  وي در 
ادامه تصريح کرد: حساسيت توجه به ايمني دانشگاه ها، 
سرويس هاي دانشجويي و ساختمان ها بعد از وقوع سانحه 
واحد علوم و تحقيقات دانشگاه آزاد که بر اثر آن تعدادي 
از دانش��جويان جان خود را از دس��ت دادند، از اهميت 
زيادي برخوردار شد و بر اين اساس مجدداً به دانشگاه ها 
تأکيد کرديم توجه اساسي به اين موضوع داشته باشند. 
اگرچه همواره اين موضوع مورد توجه وزارت علوم بود، 
اما بخشنامه اخير ما يادآوري و تأکيد مجدد براي مراقبت 

بيشتر براي ممانعت از سوانح احتمالي است. 

تابلو اعلانات

ديگه چه خبر

معماي خوابگاه هاي متأهلي
وزير يک چيز مي گويد رئيس صندوق رفاه  يک چيز ديگر


